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 عصــر جمعه بــود کــه خبــری در شــبکه های اجتماعی و 
رســانه ها منتشر شد؛ «اولین بیانیه مشترک اطلاعات سپاه و وزارت 
اطلاعات». اولین بیانیه مشــترک دو نهاد امنیتی ایران، هفت هزارو 
۷۰۰ کلمــه بود اما شــاید مهم ترین بخــش  آن، اتهاماتی بود که 
متوجــه دو روزنامه نگار کرد: «الهــه محمدی و نیلوفر حامدی». 
اشاره اختصاری به اسامی این روزنامه نگاران واکنش های انتقادی 
بســیاری را برانگیخت. حالا کمتر کسی است که نام الهه و نیلوفر 
را نشــنیده باشــد. نیلوفر حامدی ۳۱ شــهریور با حضور مأموران 
وزارت اطلاعات در منزلش بازداشــت شد و الهه محمدی هفت 
روز بعد، هفتم مهر، در شــرایطی بازداشــت شــد که به دســتور 
مأموران، به ســمت دادســرای اوین حرکت کرده بود. بازداشــت 
ایــن دو روزنامه نــگار در روزهایی صورت گرفت کــه تعدادی از 
روزنامه نــگاران در ایران احضار و بعضا بازداشــت شــده بودند. 
اتهامات طرح شده علیه نیلوفر حامدی و الهه محمدی سبب شد 

روزنامه نگاران به دفاع از همکاران خود بپردازند.
   نقض قانون

قانون آیین دادرسی کیفری نوشته شد تا حق و حقوق زندانیان 

و متهمان در ایران حفظ شــود. اگرچه این قانون از دیدگاه فعالان 
حقــوق بشــر و حقوق دانان کامــل نیســت و دارای نقاط ضعف 
قابل توجه اســت اما ایــن روزها همین قانون هــم به طور کامل 
و جامع اجرا نمی شــود. در این بیانیــه اتهاماتی چون «آموزش» 
نیلوفر حامــدی و الهه محمدی «در خارج از کشــور»، «ارســال 
اخبــار جهت دار»، «تحریــک خانواده و مــردم» و... را متوجه این 
روزنامه نــگاران کرده اند. این اقدام در شــرایطی صورت گرفته که 
هنوز کیفرخواســت حامدی و محمدی ابلاغ نشده و قوه قضائیه 
درباره اتهامات آنان سکوت کرده است. وکیل پرونده هم در طول 
این مدت دسترســی به جزئیات ماجرا نداشته است. به این ترتیب 
و با اتکا به روند طی شده، می توان اتهامات طرح شده علیه نیلوفر 
حامدی و الهه محمدی را نقض مواد ۹۱ و ۹۶ قانون آیین دادرسی 

کیفری دانست.
مــاده ۹۱ این قانون بــه صراحت اعلام کرده کــه «تحقیقات 
مقدماتــی به صورت محرمانه صــورت می گیرد، مگر در مواردی 
کــه قانون به نحو دیگری مقرر کند». ماده ۹۶، دو شــرط را برای 
«انتشــار تصویر و سایر مشخصات مربوط به هویت متهم در کلیه 

مراحل تحقیقات مقدماتی توسط رســانه ها و مراجع انتظامی و 
قضائی» بیان کرده اســت. اول جرائمی که در دادگاه کیفری یک 
به آن رســیدگی می شــود: «جرائم موجب مجازات سلب حیات، 
جرائــم موجب حبس ابد، جرائم موجــب مجازات قطع عضو یا 
جنایات عمدی علیه تمامیت جســمانی با میزان نصف دیه کامل 
یا بیش از آن، جرائم موجب مجازات تعزیری درجه سه و بالاتر»، 
موضوع ماده ۳۰۲ قانون آیین دادرسی کیفری. دوم هم جرائمی 
که «متهمان دستگیرشده اش» به «ارتکاب چند فقره جرم نسبت 
به اشــخاص متعدد و نامعلومی نزد بازپرس اقرار کرده» باشند. 
آنچه عیان اســت، هیچ کدام از این شــروط شامل نیلوفر حامدی 
و الهــه محمدی نمی شــود. کامبیز نــوروزی، حقــوق دان نیز با 
اشــاره تلویحی به این موضوع در توییتر خود می نویســد: «وقتی 
هنوز دادگاهی تشــکیل نشــده و حکمی صادر نشده است، هیچ 
مرجع غیرقضائی مجاز نیســت به کســی از جملــه دو خبرنگار 
الهه محمدی و نیلوفر حامدی که در موضوع مهســا امینی فقط 
وظیفه حرفه ای خودشــان را انجام داده اند، چنین اتهام سنگینی 

وارد کند».

اتهام وارد نیست
در این اطلاعیه در شــرایطی آمــده: «انتشــار اولین عکس از 
مرحومــه امینــی روی تخت بیمارســتان توســط «ن.ح» صورت 
گرفت» که هرگز چنین نبود. نیلوفر حامدی نه تنها اولین خبرنگاری 
نبود که از موضوع مهســا امینی مطلع شد، بلکه اولین عکس را 
هم منتشــر نکرد. مهدی رحمانیان، مدیرمسئول روزنامه «شرق» 
نیز با تأکید بر این مســئله به پایگاه خبــری «دیدارنیوز» می گوید: 
«ایشــان اولین بار عکس مهسا امینی را منتشــر نکرده و قبل از او 
عکس هایی منتشر شده بود. نیلوفر از ابتدا تا انتهای این موضوع با 
من هماهنگ بود. انتشار عکس و خبر توسط خبرنگار رسالت یک 
خبرنگار اســت و اگر کسی این کار را انجام داده وظیفه خبرنگاری 

خود را انجام داده است».
در بخــش دیگری از بیانیه اطلاعات ســپاه و وزارت اطلاعات، 
مواردی چون پوشــش مراســم خاکسپاری مهســا امینی در سقز 
به عنوان جرم در نظر گرفته شــده اســت. اقدامی که با انتقادات 
بســیاری همراه شــد. عباس عبدی، روزنامه نگار، در همین راستا 
در توییتر خود نوشــت: «آنچه در اطلاعیه رسمی درباره عملکرد 
همکارانمان الهه محمدی و نیلوفر حامدی آمده به هیچ آموزشی 
در خارج نیاز ندارد. هر دانشجوی روزنامه نگاری می داند که ارزش 
خبری چیست و ســرعت انتشار آن چه اهمیتی دارد؟ کدام کشور 
نرمالی پــول خود را برای آموزش این بدیهیــات هزینه می کند؟» 
حسن نمک دوســت، اســتاد روزنامه نگاری نیز در توییتی نوشت: 
«وظیفه حرفه ای خبرنگار، آگاهی بخشــی و اطلاع رســانی درباره 
موضوع  های مهم اجتماعی اســت. موضوع هرقــدر مهم تر، این 
مسئولیت سنگین تر است. در جهان روزنامه نگاری هیچ موضوعی 
مهم تر از جان انســان ها نیســت. همــکاران ما وظیفــه  و تعهد 

حرفه ای شان را انجام داده اند؛ همین».
افشــین امیرشــاهی نیز در توییتر خود نوشــت: «این وصله ها 
بــه الهه محمــدی و نیلوفــر حامدی نمی چســبد. هــر دو جزء 
روزنامه نــگاران باتجربه، متعهد، شــریف و خوش نام هســتند که 
فقط کار حرفه ای شان را انجام داده اند. انتشار عکس مهسا امینی 
در بیمارســتان و پوشش مراســم چهلم او جرم نیست. بدیهیات 
روزنامه نگاری است». هدی هاشــمی هم نوشت: «انتشار عکس 
و پوشش مراســم مهســا امینی جرم نبود، کار خبری بود. نیلوفر 
حامدی و الهــه محمدی وظیفه حرفه ای شــان را انجام دادند». 
غلامحســین کرباســچی، مدیرمســئول روزنامه هم میهــن نیز به 
خبرگــزاری ایلنا گفته اســت: «(الهــه محمدی) گزارشــی برای 
روزنامــه تهیه کردند و مشــابه آن گزارش نیــز در خبرگزاری های 
فارس و دیگر خبرگزاری ها به تفصیل و با جزئیات بیشتر تهیه شده 
است. از لحاظ کاری چیزی که ما دیدیم همین تهیه گزارش بود».

یکشنبه
۸ آبان  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۰۷

گزارش

مراجعه روزانه ۱۲۰۰ نفر به مراکز 
درمانی  برای بیماری های تنفسی

ایلنا: «ســعید کریمی»، معاون درمان وزیر بهداشــت، با بیان 
اینکه روزانه ۳۰ هزار بیمار تنفســی به بیمارستان ها مراجعه 
می کنند، گفت: این عدد شامل همه بیماران تنفسی است که 
بر اساس نمونه گیری های انجام شــده بیش از ۵۰ درصد این 
افراد به آنفلوانزا مبتلا هســتند. همچنین روزانه حدود هزار و 
۲۰۰ نفر در بیمارستان های کشور به دلیل بیماری های تنفسی 
بستری می شــوند که بیش از ۵۰ درصد از آنها را مبتلایان به 
آنفلوانزا تشــکیل می دهند و کمتــر از ۱۰ درصد آن را کرونا و 

مابقی آنها را سایر بیماری های تنفسی تشکیل می دهند.
وی در رابطه با تفاوت های آنفلوانزا و کرونا نیز اظهار کرد: 
علائم آنفلوانــزا به صورت ناگهانی و انفجــاری مانند درد و 
تب های ناگهانی خود را نشــان می دهد. تشخیص قطعی آن 

از کرونا به غیر از تست های پی سی آر وجود ندارد.
معــاون وزیر بهداشــت در ادامــه با بیان اینکــه افراد در 
معرض خطر باید هم واکســن آنفلوانزا و هم واکسن کرونا را 
تزریق کنند، گفت: هر دو این واکسن ها موجود است. وی تأکید 
کــرد: افراد بیمار و دارای علامت باید از حضور در اجتماعات، 
محل کار، دانشگاه، مدرسه و مترو پرهیز کنند. افراد مبتلا باید 
از مصــرف بدون تجویز دارو به ویــژه آنتی بیوتیک پرهیز کنند؛ 

چرا که در بیماری ویروسی آنتی بیوتیک کاربرد ندارد.
او همچنیــن درباره بازگشــت شــهرهای قرمز به نقشــه 
کرونایی کشــور نیز گفت: این موضوع به دلیل افزایش موارد 
بستری است. برخی از شــهرها به دلیل اینکه جمعیت کمی 
هــم دارند، با کمترین افزایش بســتری دوبــاره قرمز خواهند 
شــد. در حال حاضر پیک کرونا در کشــور نداریم، بلکه با پیک 
آنفلوانزا روبه رو هستیم، اما به تبع آن بیماری های تنفسی نیز 

افزایش پیدا می کنند.
معاون درمان وزارت بهداشــت در رابطــه با پروتکل های 
درمانی برای بیماران تنفسی و برنامه ریزی برای میزان مصرف 
دارو در زمان پیک بیماری ها نیز گفت: ما ۸۳۰ محصول دانشی 
شامل گایدلاین و دستورالعمل های مختلف برای تجویز دارو 
و به ویژه آنتی بیوتیک داریم و اینکه در زمانی که فرد بســتری 
اســت از چه زمانی و تا کی باید چه دارویــی و به چه میزان 

برای او تجویز شود.
وی همچنیــن درباره مراکز ســرپایی و پروتکل های مرتبط 
بــا آنفلوانــزا و همچنین میــزان زیــاد تجویــز آنتی بیوتیک 
در ایــن مراکــز نیز اظهــار کرد: مــا دســتورالعملی را برای 
ایــن بیمــاری تدویــن کردیم کــه در هفته گذشــته منتشــر 
شــد، اما بایــد ایــن دســتورالعمل ها را اجباری کــرده و در 
شــوند  جای گــذاری  الکترونیــک  نسخه نویســی  سیســتم 
تــا خــارج از آن کســی نتوانــد دارو و به ویــژه آنتی بیوتیک 
تجویز کند. معاون درمان وزیر بهداشــت دربــاره آمار تجویز 
دارو بر اســاس بررســی نســخه ها نیز اظهار کرد: اطلاعات 
این موضوع در حال حاضر نزد ســازمان بیمه ســلامت است. 
ایــن اطلاعات را اخــذ کردیم و پس از بررســی آنها، مدیریت 
لازم در تجویــز دارو صــورت خواهد گرفــت.  وی همچنین 
دربــاره این موضوع کــه وزارت بهداشــت پیش بینی لازم را 
بــرای میزان مصــرف دارو در زمان پیک های یــک بیماری و 
پــس از آن نــدارد، اظهار کرد: این موضوع درســت نیســت 
و نبایــد بهانه ای برای کمبود دارو برای مراکز دارویی باشــد، 
بلکه تمامی مراکز دارویی همیشــه باید ذخیره اســتراتژیک 

داشته باشند.

رئیس حوضه زاینده رود با تأکید بر ضرورت انتقال آب از کوهرنگ به زاینده رود، 
گفت: آب ســد نباید تخلیه و بیشــتر از این خالی شــود، زیرا با توجه به اینکه سد 
زاینده رود بتنی دو قوســی اســت، کاهش و تخلیه آب این سد موجب وارونگی و 

ایجاد ترک در سد می شود.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شــهرداری اصفهان، علیرضا الماسوندی 
در اجــلاس مدیریت منابع آب فلات مرکزی ایران با عنوان بدون تأخیر، با اشــاره 
به اینکه این اجلاس در راســتای حکمرانی خوب آب اســت و می تواند رویکردی 
با هدف توســعه پایدار باشد، اظهار کرد: متأسفانه در گذشته بسیاری از طرح های 
حوزه آب و زیســت محیطی اجرا نشــده و امروز شــاهد تنش آبی در بیش از ۸۰ 

شهر هستیم.
او افــزود: با توجه به ســابقه فعالیتم در مطالعات جامع آب غرب کشــور و 
بررسی مسائل و مشکلات تنش آب کشور و همچنین مسائل  سیاسی و ژئوپلیتیک 
که مورد تأییــد مقام معظم رهبری قرار گرفت و هشــت میلیارد دلار از صندوق 
توسعه به آن تخصیص یافت، وزیر نیرو این وظیفه را بر عهده من قرار داده است.
الماســوندی ادامــه داد: مطابق تأکیــد رئیس جمهور برای حل مســئله آب 
اصفهان، با همکاری گروهی از افراد همچون مشــاوران، کارشناســان و   نخبگان 
که مطالعه جامع در حوزه آب داشــته اند، ۱۲ اقدام و  مدل برای حوضه زاینده رود 

تدوین شد.
رئیس حوضه زاینده رود با اشــاره به اینکه در تاریخ ۲۷ مرداد امســال گزارش 
جامعی از حوضه زاینده رود به رئیس جمهور ارائه شد، تأکید کرد: اکنون بسته های 
کاری هر حوزه در ارتباط با آب تدوین و به وزارتخانه های مرتبط ابلاغ شده است.
او در ادامه به منابع و مصارف این حوضه اشــاره کرد و گفت: آمار به روز شده 
نشــان می دهد کــه منابع و مصارف آب های ســطحی ۱.۲ میلیــارد مترمکعب، 
آب زیرزمینــی مجاز ۱ ۱. میلیارد مترمکعــب، آب زیرزمینی غیرمجاز ۳۴۷ میلیون 

مترمکعب و چاه های دارای پروانه و غیرمجاز ۲۳۰ میلیون مترمکعب است.
الماســوندی به مصرف بالای پمپاژهای ســیار از رودخانه اشاره کرد و افزود: 
ایســتگاه های پمپاژ دارای مجوز و حق اشتراکی و دارای پروانه اگرچه باید نزدیک 
۱۰۰ میلیون مترمکعب برداشــت آب داشته باشند، اما برداشت آب این ایستگاه ها 

۶۰۰ میلیون مترمکعب است.
او وجود ۴۲۰ ایســتگاه پمپاژ در چهارمحال وبختیاری و ۹۰ ایستگاه پمپاژ ثابت 
در اصفهان را حاکی از شرایط این حوضه در بخش مصرف عنوان کرد و گفت: در 

این شرایط حتی یک قلم فرونشست می تواند تبدیل به فروچاله شود.
رئیس حوضه زاینــده رود با تأکید بر وضعیت حاد فرونشســت زمین، تصریح 

کرد: در این خصوص رئیس جمهــور تأکید کرد که زندگی و  حیات مردم اصفهان 
به زاینده رود گره خورده و اگر مردم به دلیل فرونشست زنده نباشند، چه زاینده رود 

باشد چه نباشد بی فایده است.
او بــا بیان اینکه در حوزه کشــاورزی ۲.۷ میلیارد مترمکعب برداشــت داریم، 
اظهار کرد: ما امروز از ذخیره اســتاتیک برداشت آب داریم و عمق چاه های ما به 

۲۵۰ متر رسیده است.
الماسوندی با تأکید بر اینکه برای زاینده رود به جدیت باید اقدام شود، تصریح 
کرد: امروز  زمان اینکه برای زاینده رود گفتاردرمانی کنیم و مقاله بنویســیم گذشته 

است.
او افــزود: اولیــن اقدامــی که وزیر نیــرو دســتور آن را داد این بــود که برای 
ایســتگاه های پمپاژ در طول زاینده رود کنتور فهام نصب و میزان برداشــت آب و 

انرژی آنها تأیید و مصرف بیش از آن قطع شود.
رئیس حوضه زاینده رود با بیان اینکه امروز با ایســتگاه های پمپاژ آب فروشــی 
می شــود که باید جلوی این بی نظمی گرفته شــود، تأکید کــرد: در این خصوص 

به هیچ عنوان مسامحه ای را نمی پذیریم.
او تصریــح کــرد: در دو ماه آینده کنتور روی تمام ایســتگاه های پمپاژ نصب و 
جلوی اضافه برداشت ها گرفته می شود که با این اقدام طی چهار ماه آینده جلوی 

برداشت نزدیک ۳۰۰ میلیون مترمکعب آب گرفته می شود.
الماسوندی با اشاره به تغذیه مصنوعی چاه ها، توضیح داد: سالانه یک میلیارد 
مترمکعب اضافه برداشت داریم، بنابراین در نظر داریم آبخوان را تغذیه مصنوعی 
و حبس کنیم و دیگر آب را از آبخوان برنداریم، به همین دلیل دیگر اجازه برداشت 

از چاه های غیرمجاز و چاه هایی که اضافه برداشت دارند، نمی دهیم.
او با اشــاره به انتقال آب از دریا بــه اصفهان با حجم ۴۰۰ میلیون مترمکعب، 
تأکید کرد: امروز شرایط پرمخاطره ای است و چاره ای جز احیای زاینده رود و تالاب 

گاوخونی نداریم.
رئیس حوضه زاینــده رود با بیان اینکه ۱۲ میلیــارد مترمکعب آب در حوضه 
زاینده رود را پیش خور کرده ایم، یادآور شد: اگر امروز دریاچه ارومیه احیا نمی شود، 

به دلیل پیش خورکردن آب آن است.
او در ادامه تأکید کرد: امروز صنایع ما باید به ســمت اســتفاده از پساب بروند 
و دیگر نمی توانند هم برداشــت آب داشته باشند و هم از چاه غیرمجاز برداشت 

کنند.
الماسوندی با اشــاره به تغییر الگوی کشت، اظهار کرد: در بالادست رودخانه 
که برداشــت های غیرمجاز انجام می شــود الگوی کشــت رعایت نمی شود و اگر 

می خواهیم اصلاح الگوی کشت داشته باشیم، کشت گلخانه ای باید با تأمین آب 
پایدار گسترش یابد.

او بــا بیان اینکه نمی توان در غرب و شــرق اصفهــان آب را حراج کرد، گفت: 
آب باید مستقیما و به صورت حجمی به دست سرمایه گذاران و کشاورزان برسد، 
بنابرایــن انتقــال بین حوضه ای تنها برای تأمین آب شــرب انجام می شــود و اگر 
ســرعت برداشــت از آب های زیرزمینی کاهش نیابد، نرخ فرونشست به صورت 

تصاعدی افزایش خواهد یافت.
به گفته رئیس حوضه زاینده رود، تأمین آب شــروع شــده اســت و مطالعات 
خطوط انتقال نیازمند زمان چندانی نیست و نباید برای اجرای این طرح ها معطل 

مطالعات بمانیم.
او در ادامه با تأکید بر اینکه امســال سد زاینده رود شرایط خوبی ندارد و ما دو 
سال متمادی خشک سالی داشــتیم و بی انضباطی برداشت ها در بالادست باعث 
شــده تا جان سد گرفته شود، اظهار کرد: آب سد نباید تخلیه و بیشتر از این خالی 

شــود و با توجه به اینکه سد زاینده رود بتنی دو قوسی است، کاهش و تخلیه آب 
این سد موجب وارونگی و ایجاد ترک در این سد می شود، بنابراین وجود آب برای 
پایداری ســد ضرورت دارد، وگرنه این سد را از دست می دهیم؛ بنابراین باید آب از 

تونل کوهرنگ انتقال یابد.
الماســوندی با بیان اینکه به طور قطع ورودی ســد زاینــده رود هم در آذرماه 
مناسب نخواهد شد، چراکه ورودی به صورت برف است و آب نمی شود، تصریح 
کــرد: اگر با همین شــکل پیش برویم بدون ملاحظه دی ماه امســال مخزن ســد 

زاینده رود به ۷۰ یا ۷۷ میلیون مترمکعب می رسد.
او با تأکید بر ضرورت اصلاح قوانین و مقررات در برنامه هفتم توسعه به ویژه 
در بخش کشــاورزی و محیط زیســت، تصریح کرد: باید درخصوص نظام کیفیت 
تجدیــد نظر کنیم، زیرا جریمــه دیگر معنایی ندارد و این مــوارد را باید در برنامه 
هفتم توســعه جدی بگیریم و مانند برنامه های دیگر نباشــد، همچنین ما درباره 

زاینده رود نگران کیفیت آب هستیم.

رئیس حوضه زاینده رود هشدار داد
کاهش ذخیره آب به پایداری سد زاینده رود آسیب می زند

واکنش های انتقادی  به انتشار بیانیه دو نهاد امنیتی علیه دو خبرنگار 
رسالت روزنامه نگاران توجه به جان انسان است

مدیرمسئول روزنامه شرق: نیلوفر حامدی نه تنها اولین خبرنگاری نبود که از موضوع مهسا امینی مطلع شد، بلکه اولین عکس را هم منتشر نکرد 
مدیرمسئول روزنامه هم میهن: الهه محمدی گزارشی برای روزنامه تهیه کرد که مشابهش در خبرگزاری فارس هم بود 

عباس عبدی: آنچه در اطلاعیه رسمی درباره عملکرد الهه محمدی و نیلوفر حامدی آمده به هیچ آموزشی در خارج نیاز ندارد 

ادامه از صفحه اول

 در ایــن رابطه توجه بــه دو نکته زیر ضروری اســت: اول اینکه در بازار مســکن 
اســتیجاری برخــلاف بــازار برخی محصــولات دیگــر تأثیرپذیری عرضه نســبت به 
تغییرات قیمت بســیار اندک است و چنین نیســت که با جلوگیری از افزایش قیمت، 
عرضه کنندگان دســت از ســرمایه گذاری برای تولید و عرضــه در میان مدت بردارند. 
علاوه براین کاهش تمایل به ســرمایه گذاری در افق بلندمدت هم لزوما عاملی منفی 
تلقی نمی شــود، زیرا این امر به معنی خروج تقاضای ســفته بازانه از بازار است. دوم 
اینکه مداخله دولت در بازار مسکن اســتیجاری به معنی فاصله گرفتن از معیارهای 
بــازار آزاد و اعمــال محدودیت جــدی برای کســب وکار فعالان اقتصــادی نبوده و 
تصمیمی هم ســنگ با سیاســت مقابله با احتکار در بازار کالاهای اساســی است. به 
بیان دیگر منطق مداخله دولت این اســت که بازار یک کالای اساسی مانند مسکن که 
بر ســطح زندگی و رفاه عموم شهروندان و حتی فراتر از آن بر وضعیت حفظ کرامت 

ذاتی اعضای جامعه مؤثر اســت، نباید مورد تاخت وتــاز بی رحمانه عوامل بازار آزاد 
قرار بگیرد و مالکان مســتغلات در شرایطی که از بابت افزایش قیمت املاک به خوبی 
منتفع می شــوند، نباید انتظار داشته  باشند که در بازار مسکن استیجاری هم بیشترین 

منافع را نصیب خود کنند.
۳- نبود ضمانت اجرائی قوی موجب می شــود که مالکان به سقف مجاز افزایش 
اجاره بها اعتنایی نکنند. زیرا در صورت این بی اعتنایی ضرری به آنان تحمیل نمی شود. 
به نظر می رسد افزایش میزان اجاره بها فراتر از سقف مجاز در ماه های اخیر نه متأثر از 
وجود گریزگاه های متعدد و نه به دلیل بی تأثیربودن مداخله دولتی، بلکه به دلیل نبود 
نظارت و ضمانت اجرای کارآمد اتفاق افتاده  اســت. در چنین شــرایطی مالکان بدون 
نگرانی از تبعات عدم  رعایت ســقف مجاز و با اســتفاده از شرایط اضطرار مستأجران 
موفق به افزودن بر میزان اجاره بها شــده اند. طبعا تــداوم چنین وضعیتی این باور را 

در جامعه ترویج خواهد داد که مســتأجران در بازار مســکن استیجاری تنها و بی پناه 
هســتند و مســئولان به جای تلاش برای رفع مشــکلات بزرگ آنان، فقط توصیه های 
اخلاقــی صادر می کنند کــه بی اعتنایی به آنها هیچ گونه تبعاتــی برای مالکان در پی 
نــدارد. راه حل کوتاه مدت برای حل این مشــکل، برقراری نظام کنترل ســخت گیرانه 
اجاره بهای املاک مسکونی و اعمال جریمه مالی برای موارد عدم  رعایت سقف مجاز 
به همان میزان مازاد افزایش اجاره اســت. بدین ترتیب مالــکان درخواهند یافت که 
افزایــش اجاره بها با نرخی بالاتر از ســقف مجاز منافعی برایشــان ایجاد نمی کند. از 
ســوی دیگر این کار شأن دولت و سران قوا را از سطح یک تیم صادرکننده توصیه های 
اخلاقی به ســطح یک تیم مدیریتی مقتدر و مطلع از شرایط روز جامعه ارتقا خواهد 
داد کــه بی اعتنایی به دســتورات و مصوباتش تبعات جدی بــرای مرتکبان به  دنبال 

خواهد داشت.

  رشد اجاره بهای مسکن مهار شد؟


